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2020
Mateřská škola, Praha-Červený vrch. Jakub 
wyderka, adéla Vojíková, Pavel Stehlík.

Soutěžní studie, 2. místo. Podoba školky reaguje 
na šachovnicový urbanismus školských staveb 
západně od Alžírské ulice a tvoří tvarovou odezvu 
hlavní budově základní školy. Hmota je tvořena 
třemi hlavními objemy. Dvě křídla tvoří učebny 
a střední slouží jako komunikační a jako zázemí 
personálu. Křídla se nad terén propisují jako 
dvoupodlažní hmoty. 

2019
Viladům Šatálka, Vestec u Prahy.  
Jakub Wyderka a Pavel Stehlík.
První větší projekt zpracovaný od úvodní studie, přes 
stavební povolení až po detailní dokumentaci pro 
provedení stavby v Archicadu. I když se jedná o klasický, 
nízký bytový dům, zadání je složitější. V jeho blízkosti 
se nachází vojenský rádiový vysílač, jehož provoz 
striktně a proměnlivě limituje výšku stavby vzhledem 
ke vzdálenosti od něj. Nevelký objekt je třeba výškově 
odskočit, což především v suterénu přináší vzhledem 
k velikosti domu řadu tvarově nestandardních řešení. 3D 
model je cenným pomocníkem při kontrole všech vnějších 
i vnitřních souvislostí a při koordinaci profesí a statiky 
v suterénech, i přestože profese připravovaly  
své dokumentace ve 2D. 

2021
Bytový dům choceradská, 
Praha.  
Kateřina Grohová.
Projekt bytového domu o dvou 
sekcích s nadstandardně 
řešenými byty na pozemku 
stávající nefunkční teplárny. 
Úkolem je respektovat 
půdorys původního objektu, 
optimálně v něm uspořádat 
byty a do prostředí sousedního 
panelového sídliště navrhnout 
dům, který prostřednictvím 
jednoduchých výrazových 
prostředků zlepší celkový 
charakter místa.

2022
Bytový dům rezidence  
Park Džbán, Kladno. 
Jakub Wyderka, Pavel Stehlík.
Střídmý bytový dům na okraji 
rozvojového území nabídne 
škálu efektivně řešených 
bytů. Dokumentace vzniká 
v Archicadu s využitím 
exportovaných výkazů prvků 
a objemů materiálů jako 
podklad pro rozpočtáře. 

2023
Viladomy ražanj, chorvatsko. 
Kateřina Grohová.
Apartmánové viladomy 
v chorvatském Ražanji jsou 
projektem pro investora, s nímž 
archiw studio dlouhodobě 
spolupracuje. Zakázku architekti 
vnímají jako zajímavou reakci 
na poměry v českém stavebním 
prostředí a především na současný 
legislativní proces, kdy někteří 
investoři vyhodnocují zahraniční 
příležitosti jako smysluplnější. I přes 
komplikace, které takové projekty 
v jiném právním prostředí přinášejí. 
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KaTeřina GrOhOVá A JaKUB wyDerKa vyStuDovAli FAKultu ArcHi-
teKtury Čvut. rozHoDnutí Stát Se ArcHiteKtem DneS obA SHoDně 
viDí jAKo Dobrou volbu. nicméně KAteřinA vyrůStAlA mezi StA-
vebními výKreSy A trvAle ČelilA SnAHám roDiny, Aby Se nAvzDo-
ry zájmu o  výtvArné umění vyDAlA StAvebně-tecHnicKým Smě-
rem. tyto DvA vlivy nAKonec vyúStily ve StuDium ArcHiteKtury. 
jAKubA nAoPAK nA DráHu ArcHiteKtA nASměrovAl otec. v ProFe-
Si viDěl nejen PříležitoSt Pro uPlAtnění jeHo výtvArnéHo A mo-
DelářSKéHo nADání, Ale nAvíc Si ji, co by eleKtrotecHniK, zcelA 
mylně SPojovAl S KliDným A SPoKojeným životem. 

2019
Mateřská škola,  
Praha-Uhříněves.  
Jakub Wyderka.
Soutěžní návrh, 2. místo. 
Vzhledem k požadavku 
na umístění deseti tříd 
a komplikovanému tvaru 
pozemku ve starší bytové 
zástavbě vzniká projekt 
dvou samostatných budov, 
které ve výsledku významně 
zjednoduší provozní schéma 
a umožní optimální  
stavebně-technické řešení. 

2015
Základní škola Montessori, Kladno.  
Jakub Wyderka.  
První projekt studia pro město 
Kladno. Místo původního zadání 
upravit dva nevhodné prostory 
v suterénu na učebny vzniká návrh 
rekonstrukce zanedbaného dvorního 
pavilonu s atriem, který se bude 
postupně po etapách rekonstruovat 
až dodnes. Projekt je pro ateliér 
vstupenkou k dalším rekonstrukcím 
škol a školek.

2016
Obytný soubor Lesopark, 
Praha-Motol.  
Kateřina Grohová.  
Rozsáhlý projekt obytného 
souboru kombinuje solitérní 
i řadové rodinné domy 
s bytovými na dvojitém 
terénním zlomu. Se všemi 
výhodami a komplikacemi, 
které takové místo přináší. 
Vzniká poměrně kompaktní 
a komorní prostředí, kde se 
daří skloubit potřebné kapacity. 
Jde o poslední velký projekt 
studia, kompletně zpracovaný 
v klasickém 2D cADu.
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Archicad je při zpracování projektu kromě jiného 
velkým pomocníkem i při řešení prostorových 
vazeb, které vznikají v důsledku umístění školky 
na terénním zlomu. Komplikací je i snaha autorů 
projektu zachovat vzrostlý kaštan, bezesporu 
nejoblíbenější dětský strom, který koliduje 
s ideální polohou budovy. Z toho důvodu vzniká 
v navrhované hmotě polootevřené atrium 
s kaštanem uprostřed. Přínosem Archicadu je 
i prostorová koordinace hmot a provozů v nich, 
posouzení dopadajícího světla a energetických 
zisků jižních velkoformátových oken 
a vykonzolování stínicích markýz a únikových 
pavlačí pro optimální poměr mezi přehříváním 
v létě a žádanými energetickými a světelnými 
zisky v přechodných obdobích. 

vstupy pro rodiče s dětmi 
– jeden bezbariérový z jihu 
a druhý ze severu – se setkávají 
ve vstupní hale. centrem budovy 
je jasný komunikační prostor 
se schodištěm a výtahem. 
v těsné vazbě na vstup jsou 
místnosti vedení a multifunkční 
herna. z haly se dostává 
do dvou oddělení v přízemí. 
v patře se nalézají zázemí 
učitelů, pomocného personálu 
a asistentů, dvě další oddělení 
a učebny pro kroužky.

Každé oddělení tvoří provozní trojúhelník šatna – 
umývárna – třída. Každá třída je členěna na dva 
prostory, oddělitelné mobilní stěnou. V pracovní 
části se stoly se odehrává i stravování a druhá 
slouží ke hře a odpočinku a navazuje na ni sklad 
lehátek a lůžkovin. Na pracovní prostor navazuje 
kuchyňka a sklad pomůcek a hraček. V suterénu 
jsou technologické zázemí a kuchyně, sklady 
a místnost pro kuchaře. 

Třídy jsou orientovány na jih s velkým prosklením, 
které je vhodně stíněné proti oslunění a zajišťuje 
maximální využití denního světla. Veškeré pobytové 
prostory mají denní osvětlení. Umělé osvětlení je 
zajištěno úspornými LED svítidly.

Budova je navržena v energeticky pasivním 
standardu.

Povrchová  
úprava fasád  
je tvořena 
omítkami. Čtyři 
barvy reprezentují 
čtyři třídy. 
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podpora hardwarové akcelerace aplikací Twin-
motion (PathTrace) a Archicad (Redshift). 

Za zhlédnutí stojí skvělá prezentace na https://
www.apple.com/cz/macbook-pro/ s podrobným 
popisem procesorů M3. Technickým fenoménem 
je velikost jednoho tranzistoru 3 nm, v aktuálně 
nejvýkonnějším procesoru M3 Max je jich posklá-
dáno 92 miliard.   

Počítače Apple s dvouletou zárukou dodává ce-
gra ve spolupráci s firmou iStyle. V případě zájmu 
kontaktujte hW oddělení na apple@cegra.cz
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DDScAD 18 je První verzí SPeciAlizovAnéHo náStroje Pro ProjeKtAnty tecHnicKýcH SyStémů buDov PoD znAČKou GrAPHiSoFt DDScAD 
S DevAtenáctKou Se SjeDnocuje uživAtelSKé rozHrAní tAK, Aby obA náStroje byly vzHleDově A PoStuPně i FunKČně PoDobné. Po AK-
tuAlizAci iKon, uKotvitelnýcH oKen A lišt S náStroji DAlší novinKy A vylePšení nAznAČují HlAvní Směry vývoje. 

vizualizace hrají v dnešní digitální době 
ve stavebnictví a navrhování klíčovou roli. 
inovativní nástroje přinášejí revoluci 
do procesu tvorby a prezentace projektů. 
jedním z průkopnických řešení je twinmotion 
cloud. tato platforma rozšiřuje možnosti 
původního vizualizačního nástroje twinmotion 
a přináší řadu výhod, které mění způsob, 
jakým profesionálové pracují s vizuálními 
prezentacemi návrhů. 

jde zejména o lepší spolupráci mezi týmy 
a dostupnost projektu z různých zařízení – bez 
posílání nebo stahování souborů a bez starosti 
o nekompatibilní formáty souborů a výkon 
počítače. 

Stačí kliknout na hypertextový odkaz nebo 
naskenovat Qr kód a kolegové a klienti si 
mohou prohlížet prezentace, panoramatické 
sady a pracovat s nimi ve webovém prohlížeči 
z pracovní stanice, notebooku, tabletu nebo 
smartphonu. Prezentace a sady panoramat lze 
vkládat přímo na vlastní webové stránky 
pomocí kódů pro vkládání Html dostupných 
na webové jednotce twinmotion cloud Web 
Drive. jednotlivé prezentace nahrané 
do twinmotion cloudu jsou hostovány 
na cloudové instanci GPu, což zajišťuje 
konzistentní vizuální věrnost a výkon. 
Prezentace jsou přenášeny pomocí pixelového 
streamování, spolupracovníci tak mohou 
pracovat se scénami stejným způsobem, 
jakým se pohybuje ve scénách v twinmotionu.

jako každá jiná platforma i twinmotion cloud 
má svá omezení, ačkoliv se s vývojem mohou 
změnit. jedno z mála je velikost souboru 
prezentací, které lze nahrávat do twinmotionu 
cloudu (2 Gb). zároveň v prezentacích 
a panoramatických sadách není podporován 
zvuk. Služby twinmotion cloudu mohou být 
také blokovány antivirovým softwarem nebo 
blokátory reklam. ty je třeba vypnout 
a twinmotion cloud ověřit v antivirovém 
softwaru.

hotline
K čemu je dobrý 
Twinmotion cloud  
a jak ho můžu využít?

Pavel ZvoláneK,
tecHnicKá  
PoDPorA ceGrA
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DISPoZIcE A TEchNIcKá  
PRoVEDITELNoST

GraPhiSOfT DDScaD 19:  
VZhLED I fUNKcE BLíž  
K ARchIcADU

MichaL VaceK: BIM. To JE JAKo  
PřEchoD oD PRKNA K PoČíTAČI 

 

Janca archiTecT:  

SeceSe  
v KontRaStu  
Se Soudobým 

výRaZem

DDScaD a archicaD
SJEDNocENí VZhLEDU I fUNKcE

P R o J E K T
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SESKUPoVáNí 
oBJEKTů 

TVoRBA DATABáZí PRVKů TZB 

LIcENcoVáNí

funkce Seskupování základních 
geometrických objektů byla požadována 
zejména pro tvorbu vlastních prvků 
v knihovnách, kde se nejčastěji používají. 

Archicad je nativní aplikací pro procesory 
řady M od verze 26. A protože je společně 
s produkty Adobe spolehlivou volbou pro 
platformu MacoS, objevuje se i v celosvě-
tové reklamě (v čase 44 s) na nové Mac-
Booky Pro. Apple si je vědom, že architekti 
jsou jeho cílová skupina. A to nejlepší pro 
kreativní práci, co pro Archicad v poslední 
době na platformě MacoS vzniklo, jsou 
počítače MacBook Pro M3 nebo Apple  
Mac Studio. 

Práce s knihovnami prvků je založena 
na režimu openBIM. Struktura knihoven 
je přizpůsobena datovému schématu Ifc. 
Skupiny vlastností jsou předdefinovány podle 
technické normy ČSN EN ISo 16739-1, lze je 
jednoduše připnout k dané třídě (skupině) 
prvků během práce a následně doplnit 
požadované hodnoty. Spolu s touto základní 
změnou struktury databáze jsou přidány 
i rozšiřující funkce pro práci s ní, pro přidávání 
i hledání požadovaného prvku.

Tento způsob je zatím aktivován pro 
samostatné prvky, nikoliv např. pro potrubí, 
kabely či nosný systém a prvky vkládané 
do nich. Lze jej zapnout před založením 
projektu a během práce jej není možné měnit.

Tvorba vlastních specifických skupin vlastností 
zůstává zachována a naopak je obohacena. 

Vlastnosti a jejich skupiny vybrané podle 
technické normy mají přímou návaznost 
na později exportovaný model v Ifc a není 
potřeba zvlášť nastavovat speciální mapování. 
Pokud zadavatel požaduje vlastnosti a jejich 
skupiny mimo výchozí specifikace z technické 
normy pro Ifc, lze si je přidávat podle potřeby 
tak, jak bylo možné i dřív. 

V novém režimu knihoven 
openBIM v případě, kdy 
nemáme vytvořen symbol 
nového prvku, můžeme 

použít základní tvar prvku, 
který určuje jeho prostorové 
požadavky. Až později 
během práce na modelu lze 

přidat jiný symbol, případně 
i konkrétní od výrobce. 
Takto lze jednoduše 
vytvářet prvotní návrhy, 
v nichž určujeme základní 
technické parametry, a až 
později vybíráme vhodný 
produkt. Další změnou je, 
že lze využívat hodnoty 
výkonů získané během 
výpočtů v DDScadu, nebo 
hodnoty ručně získané 
z jiných externích výpočtů. 

DDScad Electrical collaborate představuje 
nový způsob, jak lze získat i používat 
licenci DDScadu. Produkt bude dostupný 
pouze přes e-shop Graphisoftu a jedná se 
o kombinaci tří nástrojů: DDScad elektro, 
BIMx a BIMcloud. Nebudou již využívány 
hardwarové klíče a cloudová licence bude 
fungovat na principu pronájmu, tedy plateb 
po dobu používání software na rok, nebo 
na měsíc.

Pro profesi elektro je 
výsledný geometrický 
model nejčastěji spojován 
s rozmístěním nosných 
systémů kabelů, které 
se v DDScadu rozdělují 
na kabelové trasy, žebříky 
a lávky, lišty a trubky 
a chráničky. Každou z těchto 
kategorií bylo třeba dosud 
modelovat samostatně 
a vzájemně pak propojit 
segmenty kabelových 
tras. DDScad 19 umožňuje 
jednotlivé druhy nosných 
systémů přímo propojit. Pro 
kabelovou trasu je rozšířena 
funkce pro organizaci 
kabelů přidáním různých 
druhů příchytek a držáků. 
S kabelovými trasami 
a nosnými systémy souvisí 
i nástroj kabel ven – kabel 
dovnitř, kdy připojením 
jednoho zařízení se nejen 

přiřadí kabel celé trase, ale 
je možné jej využít i pro jiná 
zařízení k ní připojená. Pro 
dokumentaci specifickou pro 
profesi elektro je k dispozici 
nový druh přehledového 
schématu systému 
napájení. A jak je v DDScadu 
obecně zvykem, v případě 
změny modelu instalací se 
aktualizuje i generované 
schéma. 

ostatní změny uživatelského 
rozhraní rozšiřují funkci Táhni 

a pusť mezi seznamem 
obvodů v rozváděči 
a zpracovávanými modely. 
co se týká napojení 
na další externí programy, 
byla zejména upravena 
komunikace s programem 
Relux přidáním funkce 
pro export/import více 
místností. Pokud je projekt 
zpracováván v režimu 
knihoven openBIM, jsou 
použitá svítidla automaticky 
importována do databáze 
projektu.

STAVEBNí MoDEL
Při navrhování se často 
vyskytuje situace, že 
architekt vloží do projektu 
koncové zařizovací 
předměty, a na projektantovi 
profese pak je zajistit 
jejich funkčnost. Nyní lze 
koncové předměty, v případě 
aktivního režimu knihoven 
openBIM, jednoduše 
přenést do databáze 
projektu a rovnou je použít 
pro připojení a potřebné 
výpočty, a to bez nutnosti 
vkládat jejich reprezentace 
z databáze DDScadu. Pokud 

prvky obsahovaly připojovací 
body, importují se spolu 
s geometrií. Podmínkou 
správné funkce je zařazení 
předmětů autorem 

stavebního modelu 
do správné třídy Ifc, tedy 
např. umyvadlo mezi 
IfcSanitaryTerminal nebo 
svítidla mezi IfcLightfixture. 

AI VISUALIZER VáS VíTá. INSPIRAcE NEMá oMEZENí!
ArcHicAD Ai viSuAlizer rozšiřuje FunKcionAlitu ArcHicADu 27 o ScHoPnoSt vytvářet inSPirAtivní vizuAlizAce již běHem rAnýcH Fází návrHu. je 
Prvním z řADy řešení využívAjícícH umělou inteliGenci, nA KterýcH GrAPHiSoFt PrAcuje, A DoKáže GenerovAt FotoreAliSticKé obrázKy nebo ruČně 
vytvořené KreSby Či mAlby z jeDnoDucHýcH Hmot nebo rozPrAcovAnýcH moDelů.

Experimentální 
funkce AI Visualizer 
stojí na technologii 
Stable Diffusion 
(stablediffusionweb.com), 
navržené a optimalizované 
pro architekturu. 
Uživatelé Archicadu 27 jej 
mohou zdarma stáhnout 
na graphisoft.com 
a instalovat na platformě 
Mac i Windows. Důležitým 
parametrem pro jeho 
správné fungování je 
grafika počítače. 

Dialogové okno ai Visualizer

Prompt je rozhodující pro 
nastavení ai

Prompt: Image of a realistic solution of a city 
villa with a city skyline and background at 
night (počet iterací 44, síla promptu 85 %)

Prompt: Image of a realistic solution 
of a city villa with a city skyline and 
background at night. high grass and 
greenery in the surroundings (počet 
iterací 35, síla promptu 62 %)

Prompt: Image of a realistic solution of 
a city villa with a city skyline and background 
at night. high grass and greenery in the 
surroundings (počet iterací 20, síla promptu 
100 %)

Prompt: Photorealistic visualization of an 
urban house with night background. Around 
a large amount of greenery and trees. Street 
full of cars and people in front of the house 
(počet iterací 35, síla promptu 62 %)

Kliknutím na Generate (6) se zobrazí 
generovaný návrh (1). Zde (2) se nastavují 
základní parametry Prompt, Shape a Velikost 
obrázku. Shape fidelity určuje, do jaké míry AI 
zachová geometrii modelu. Čím vyšší hodnota, 
tím více bude geometrie zachována, ale 
výsledek bude méně kreativní s méně detaily. 

Pokročilé parametry (3) slouží k nastavení 
iterací a důležitosti promptu. Vyšší počet 
iterací přispěje k přesnějšímu výsledku, ale 
výpočet trvá déle. Prompt Strength určuje, 
jak důsledně se ho AI bude držet. Nižší 
hodnota znamená více prostoru pro vlastní 

kreativitu AI. ai engine Settings (4) jej 
lokalizuje. Výchozí nastavení předjímá lokální 
IP adresu, ale engine lze mít nainstalovaný 
i na jiném počítači. Box Start in high VRAM 
mode slouží k přizpůsobení výpočtů podle 
systémových parametrů počítače. 

Tlačítko Lock result (5) garantuje stejné 
nastavení výpočtu zobrazení pro různé 
pohledy na model. Tlačítko Generate (6) 
spustí výpočet, obrázky lze generovat pouze 
jeden po druhém. Tlačítko Save result 
(7) uloží aktuálně vygenerovaný obrázek, 
obrázky se neukládají automaticky.

Prompt určuje, jak bude výsledný obrázek 
vypadat. AI nejlépe rozumí jednoduchým 
popisům, ať už ve vztahu k typologii objektu 
(modern office building) a jeho umístění 
(a city in the background), ročnímu období 
(in winter) či stylu vykreslení (a realistic 
architectural color pencil drawing). ovšem 
je třeba si uvědomit, že díky nastavení 
počtu iterací a síly promptu může stejný 
prompt přinést rozdílný výsledek. Systém 
komunikuje v angličtině. 

Nádražní ulice vždy patřila k nejfrekven-
tovanějším, dříve zde proudily davy lá-
zeňských hostů, později začala sloužit 

jako dopravní spojnice. V roce 1910 zde vyrost-
la secesní stavba, postavená místními stavite-
li Barabáš a Bajer. Rekonstrukce z dílny janca 
architect jí po více než sto letech nejen vrátila 
zašlou krásu, ale i vdechla nový život a zároveň 
využila úzký nepravidelný pozemek pro novo-
stavbu.

Původní zděná stavba s  dřevěnými stropy 
a  krovem, tvarově i  výtvarně bohatě zdobená 
v secesním duchu, sloužila v přízemí pro obchod 

a textilní dílnu a v horních patrech pro bydlení. 
Nyní je v přízemí opět obchod a uliční a dvorní 
vstup s  vertikální komunikací. Ve  2. nadzem-
ním podlaží a podkroví jsou navrženy prostory 
pro služby a kanceláře. 

Na fasádě byly obnoveny štukové prvky, oz-
dobné barevné vlysy, veranda, velké části 
hrázdění a rohové věžičky a nově provedeny 
měděný střešní plášť a korouhev. V interiéru 

byly vyměněny stropy, repasováno schodi-
ště, dlažby, zábradlí, vlysové podlahy, dveře 
a barevné skleněné okenní tabulky, které se 
podařilo zasadit do europrofilů. Dům je vnitř-
ně zateplen a je v něm umístěn i výtah – bez 
narušení tvaru objektu do jeho centra s nej-
bližší vazbou na schodiště. 

Původní dům architekti rozšířili o užitnou plo-
chu pro komerční účely nebo bydlení s terasou 
a výhledy na město. 

NáDRAžNí 34
FunKce je PovinnoStí, Kontext SAmozřejmoStí A FormA šAncí. to je motto Ateliéru jAncA ArcHitect, Který je Auto-
rem reKonStruKce, PříStAvby A Proměny SeceSní vily v rožnově PoD rADHoštěm nA KomerČní úČely. Ateliér PoD veDe-
ním KArlA jAnČi je Držitelem ceny jože PleČniKA zA celoživotní PřínoS v ocHrAně A rozvoji KulturníHo DěDictví měSt 
A zA tento ProjeKt zíSKAl ČeStné uznání StAvbA roKu zlínSKéHo KrAje 2021 v KAteGorii StAvby obČAnSKé vybAvenoSti. 

Jeden z nejsnazších způsobů, jak přeneme tře-
ba nový Vlastní profil, Stavební materiál nebo 
Vrstvu mezi různými soubory Archicadu, je po-

mocí Kopírovat a Vložit.

Může se stát, že se prvek vloží do projektu, ale 
neodpovídá zdroji. Vloží se jako obecná geome-
trie prvku a v jeho atributech (Vrstva/Stavební 

materiál/Vlastní profil) se objeví jako chybějící.

Důvodem jsou rozdílné indexy v  nastavení 
atributů, které je třeba opravit. Zkopírujeme-li 
do projektu např. Vlastní profil s indexem xx, 

který je již souboru obsazen, Vlastní profil se vytvoří, ale 
s rozdílným indexem. 

KRoK ZA KRoKEM: JaK PřenéSt nové naStavení PRoJeKtu

➜

Přenos atributů mezi soubory Archicadu s  mož-
ností úpravy indexu provedeme ve Volby>Atributy 
prvků>Správce atributů. Vybereme atributy, které 

chceme přenést, a použijeme Podle indexu >>. Takto zacho-
váme stejná čísla indexů.

Ve druhém souboru Archicadu otevřeme Správ-
ce atributů, zvolíme Importovat a  vyhledáme 
.xml soubor z předchozího kroku a importujeme 

i atributy. Z pravého sloupce převedeme atributy označe-
ním a zvolíme a potvrdíme << Podle indexu. 

1 2 3 4 5 6
Po koordinaci atributů dáme Kopírovat a Vložit 
a žádný z nich se neukáže jako chybějící. Správ-
ce atributů použijeme např. i  pro odstranění 

nepoužitých atributů jako typy čar a vrstvy z importova-
ného xrefu. Seznam seřadíme klikem do záhlaví sloupce.

15.–17. 2.  

PVA ExPo PRAhA

fOr PaSiV 
Nízkoenergetické, pasivní a nulové stavby

fOr wOOD 
Dřevěné stavby, konstrukce a materiály

STřechy SOLar řeMeSLO 
Nejvýznamnější veletrh střechy ve střední 
Evropě

D o  o UTLo o KU

➜

Z A U J A L o  N á S

➜

Zvláštní cenu archicadu na 24. ročníku 
Přehlídky diplomových prací ČKa 
získala Klarisa ach-hübner (fa VUT) za práci 
Kontinuita stárnutí pod vedením Jana hory. 
Projekt řeší alternativní podobu současné 
zdravotní a sociální péče o seniory. Stabilní 
domov je představen jako obecněji aplikovatelná 
typologie a testován na konkrétním návrhu 
na náměstí Míru v Brně. Porota ocenila autorčinu 
schopnost vcítit se do tématu do nejmenších 
detailů. https://diplom.ky/

Do PRoLUKy UMíSTILI ARchITEKTI SoUDoBý TříPoDLAžNí 
oBJEKT Z KERAMIcKých BLoKů A S VELKofoRMáToVýM 
ZASKLENíM V hLINíKoVých RáMEch. VýLohy V oBoU 
oBJEKTEch, PRoVEDENé V PřEVýšENéM řáDU, PRoPoJUJí 
foRMy oBoU BUDoV A DoDáVAJí DůSToJNoST ULIČNíMU 
oBchoDNíMU PRoSToRU. 

ZAJíMAVá hISToRIcKá KoNSTRUKČNí řEšENí STRoPNích 
KoNSTRUKcí ByLA ZAKRyTA SKLEM.

VE DVoRNí ČáSTI VZNIKLA JEDNoPoDLAžNí hMoTA 
Z PohLEDoVého žELEZoBEToNU S KRyTýM 
PARKoVAcíM STáNíM, GARážEMI A VSTUPNí BRáNoU, 
KTERá PRoPoJUJE DůM SE ZDí SoUSEDNího KoSTELA 
VšEch SVATých.
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PRoJEKT A VIZUALIZAcE ByLy ZPRAcoVáNy V ARchIcADU S VyUžITíM PhoToShoPU. JANcA ARchITEcT KRoMě 
ARchIcADU 25 PRAcUJí I S TWINMoTIoN. Po PoČáTEČNích ANALýZách A NáVRZích RUKoU PRAcUJí SE 3D 
PARAMETRIcKýM MoDELEM, A To VěTšINoU Až Do REALIZAČNí DoKUMENTAcE VČETNě VýKAZů A U STAVEBNí 
ČáSTI Až Do BIMx ExPoRTů. ZPRAcoVáNí VE 3D UMožňUJE KoNTRoLU PRoSToRU A ZMěN A PRoVáZANěJší 
A PREcIZNěJší SPoLUPRácI S PRofESEMI. PRoSToRoVé PANoRAMATIcKé ZPRAcoVáNí PoVAžUJE ATELIéR 
ZA NUTNoST I VZhLEDEM K NáRoKůM A PožADAVKůM STAVEBNíKů.

ší, ale jde tak daleko, že zvyšuje výkon pro 3D 
aplikace. Využívá škálovacího potenciálu jader 
procesoru a  umožňuje lepší zpracování 3D in-
strukcí. Grafický výkon je srovnatelný s výkon-
nými grafickými kartami z dílny nVidia pro Pc, 
a proto se během letošního roku očekává plná 

h A R D W A R E

➜

Archicad vznikl jako 3D kreslicí nástroj 
v  době, kdy Windows o  3D ani nesnily. 
Svět počítačů se od  prvního komerční-

ho Archicadu v roce 1987 neuvěřitelně posunul, 
něco se ale nikdy nezměnilo. Podpora a  vývoj 
Archicadu pro Apple Macintosh jsou pevným 
bodem vývojářů Graphisoftu, který v  jedineč-
nosti MacoS vidí svobodu pro kreativitu a navr-
hování. To je svým způsobem ojedinělý přístup.

AutocAD ve  verzi pro MacoS existuje od  roku 
2010. Jeho aktuální verze LT 24 a 24 je nativní 
i pro nové ARM procesory řady M. AutocAD ov-
šem není BIM aplikace. Revit nemá nativní pod-
poru Apple MacoS, a  to i  přestože se od  roku 
2016 táhne dlouhé vlákno tohoto požadavku 
ze strany uživatelů. Revit pro MacoS zůstává 
i nadále pouze v sekci Ideas for Revit. (https://
forums.autodesk.com/t5/revit-ideas/revit-for-
-mac/idi-p/6426997) 

Archicad nabízí svobodu rozhodnutí, na  které 
platformě chceme pracovat. MacoS nebo Win-
dows. Každá má svá pro a proti. Před deseti lety 
se zdálo, že je Apple v oblasti osobních počítačů 
v krizi. Implementací procesorů Intel padla posled-
ní překážka provozovat nativní Windows na počí-
tačích Apple a sloučení platforem už nic nebránilo.  

Směr s vlastními ARM procesory řady M (Apple 
Silicon) všem ukázal, že je to Apple, kdo určuje 
směr a  naplňuje vize. Brutálně rostoucí výkon 
to dokazuje. Procesory M1 pro Archicad nebyly 
vhodné vzhledem k  výkonu, Intel jej naprosto 
předčil. řada M3 je nejen výrazně výkonněj-

APPLE oPěT PřEKVAPIL
zAtímco Se APPle nA loňSKém zářijovém APPle eventu zAbývAl tAKřKA výHrADně nuDnými novinKAmi v oblASti 
mobilů A DoPlňKů, v říjnu neČeKAně PuStil Do SvětA oPrAvDovýcH uživAtelů zPrávu o nové ArcHiteKtuře Proce-
Sorů řADy m3. nezbývá než Hozenou ruKAvici v PoDobě toHoto témAtu zveDnout.

JeDineČné ParaMeTry a SUPer VýKOn

apple MacBook Pro 16“.  faceTime hD kamera, 
Apple Silicon M3 Max – 16jádrový cPU, 40jádrový 
GPU, 16jádrový Neural Engine, paměť 64 GB, SSD 
úložiště 2 TB, 16“ Liquid Retina xDR displej, tři 
porty Thunderbolt 4, port hDMI a MagSafe 3, 
SDxc slot na kartu a Magic Keyboard s Touch ID.

cena 114 000 Kč (bez DPH).

neJSTaBiLněJŠí OSOBní POČíTaČ 

hP Z1 G9. Stabilita, spolehlivost, kvalitní 
zpracování a skvělý výkon. Procesor Intel 
i7-13700, 32 GB RAM, NvMe disk 1 TB, grafická 
karta Nvidia RTx 3060 12 GB, Windows 11 Pro. 

cena 33 333 Kč (bez DPH).

BiMcLOUD a TeaMwOrK ZDarMa

Server Lenovo ST50v2. cPU xeon E-2324G 
4jádrový, 2x16 GB RAM, 2x 960 GB SSD non 
hotSwap disky 3,5”, zdroj 500 W, volitelně oS 
Windows Server 2022 Essentials. 3 roky záruka. 
cena včetně přípravy a instalace 38 000 Kč  
(bez DPH).

U ž I T E Č N é  T I P y

➜

doPoRučeno 
ceGRa 

Pavel čeRmáK, 
SENIoR IT cEGRA

➜

tunelu ale stále není v dohledu. Soukromý sek-
tor je však opačného názoru a jistě potvrdí, že 
na přání soukromého investora již tuto metodi-
ku využívá, což je pozitivní, a vysílá jasný signál 
veřejným investorům o  připravenosti českých 
firem ať už z projekční, nebo realizační oblasti.

 T. L.  Startovním výstřelem pro bIm byla vlá-
dou přijatá Koncepce zavádění bIm v čR, což 
se stalo v  září 2017. možná není divné, že je 
třeba rok a půl na to, aby se projevilo, že zá-
vod už běží, ale stejně… není právě přílišná 
pečlivost tím problémem? třeba podrobnost, 
ke které směřuje státem garantovaný datový 
standard staveb (ddS), je podle mého názoru 
pro veřejného zadavatele zbytečná.

M. V.  Na  tuto problematiku existuje nesčetně 
názorů. Podle mě z pozice analytika je důležité 
nejdříve získat dostatek dat z  praxe a  na  jejich 
základě jednotlivé oblasti přezkoumat, upravit 
a nastavit. Přílišná pečlivost může a nemusí být 
ke  škodě, protože pokud se procesy a  standar-
dy nastaví hned na  startu konkrétně, detailně 
a  v  maximální možné a  srozumitelné kvalitě, 
předejde se tím zbytečným komplikacím při im-
plementaci a následném provozu. Zároveň se do-
mnívám, že ne u každého realizovaného projektu 
je nutná detailní podrobnost, kterou zmiňujete, 
ale základ by měl být pro všechny stejný. Tedy aby 
všichni hovořili společným jazykem.

 T. L.  analyzujete české i slovenské stavebnictví. 
Jak se liší situace v česku a na Slovensku z po-
hledu digitalizace, či přímo implementace bIm?

M. V.  Troufám si říci, že výše zmíněné neduhy 
implementace v  České republice jsou v  porov-
nání se stavem problematiky na  Slovensku 
marginální. Podle mého názoru rychlejšímu 
postupu brání pomalé a  neustále odsouvané 
patřičné legislativní kroky. Například současný 
slovenský stavební zákon se bez jakékoliv no-
velizace již brzy dožije padesátého výročí. To ov-
šem neznamená, že se nenajdou světlé výjim-

BIM. To JE JAKo PřEchoD oD PRKNA K PoČíTAČI 
MichaL VaceK Po AbSolvování StAvební FAKulty vut v brně Se běHem DoKtorSKéHo StuDiA SPeciAlizovAl 
nA APliKAci recyKlovAnýcH mAteriálů v nízKoenerGeticKýcH A PASivnícH DomecH A nA trvAle uDržitel-
ný rozvoj. oD roKu 2008 PůSobil nA různýcH PozicícH ve SPoleČnoSti ceec reSeArcH A oD roKu 2020 je 
jejím řeDitelem. 

JAKo PoZITIVNí fAKT  

VNíMáM TEchNoLoGIcKý PoSUN 

V PRůBěhU DoBy A chUť fIREM, TřEBA 

INSPIRAcí ZE ZAhRANIČí, INVESToVAT 

Do RoZVoJE A PoKRoKU, JEhož DůKAZEM 

MůžE BýT PRáVě METoDA BIM NEBo 

STAVEBNIcTVí 4.0.

„

“

DDScAD 19 PřINáší  
ZEJMéNA NoVoU TEchNoLoGII 

PRo PRácI S KNIhoVNAMI 
V oBLASTI VLASTNího 

SESTAVENí MoDELU  
A PRo VýPoČTy. 

„

“

tomáš leJSeK, řEDITEL cEGRA, 
V E-MAILoVéM chATU S mIchalem vacKem, 

řEDITELEM cEEc RESEARch

➜

S E L f I E :  N A   f é R o V K U
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ky z řad projekčních firem, které problematiku 
ovládají, nebo na  druhé straně investoři, kteří 
ji u svých plánovaných projektů vyžadují. Je jich 
však výrazně méně než v České republice.

 T. L.  Stavebnictví analyzujete prostřednictvím 
různých profesních skupin, mimo jiné staveb-
ních firem a  projekčních společností. Která 
z těchto skupin, stavaři nebo projektanti, je po-
dle vašich zjištění aktivnější v zavádění bIm?

M. V.  V první řadě samozřejmě záleží na poža-
davku investora. Pravidelně se setkáváme s in-
formacemi, že jak privátní, tak veřejní zadava-
telé poptávají realizaci zakázky v modelu BIM. 
Paradoxně se ale najdou případy, kdy se jedná 
o  obrovskou zakázku v  řádu miliard korun, co 
se týče realizace, a zadavatel toto rozhraní ne-
požaduje. Člověk pak kroutí hlavou, ale důvody 
pro takové rozhodnutí můžou být různé. Pokud 
mám odpovědět na otázku, jsou to jednoznač-

ně projekční společnosti, které jsou pro přípravu 
projektu v BIM připraveni. Generální dodavatel 
stavby je pak vybrán na  základě svého know-
-how, jestli s  připraveným prostředím dokáže 
pracovat. Pro velkou část předních stavebních 
firem, které u nás působí, pak tato otázka není 
problém. Přeci jen bych se vrátil na začátek „po-
travního řetězce“, a tedy že klíčové rozhodnutí 
je na straně investora.

 T. L.  analýzám stavebnictví se věnujete už 
dlouho. Jaké zjištění vás za  tu dobu nejvíce 
překvapilo?

M. V.  Analýzám se věnujeme od roku 2005, infor-
mace o trhu obecně vycházejí většinou ze zpět-
ně vyhodnocených dat. Trh ale tvoří lidé a s  je-
jich pomocí lze mnohé předpovídat. Jsme proto 
v kontaktu s lídry stavebního trhu a projekčními 
a  developerskými firmami a  realizujeme s  nimi 
rozhovory. Jako komplikovaný problém, s nimž se 
setkáváme od počátku, vnímáme nedostatek jak 
dělnických, tak odborných profesí.

 T. L.  Kdy jste se prvně potkal s bIm?

M. V.  V roce 2019 jsme ve spolupráci s MPo or-
ganizovali v ČNB první Setkání lídrů digitalizace 
českého stavebnictví. MPo tehdy prezentovalo 
časový harmonogram její praktické a legislativní 
implementace. Soukromý sektor tehdy harmo-
nogram kvitoval a  potvrdil, že bude připraven. 
od té doby proběhlo mnoho konferencí, pracov-
ních skupin a debat na zavádění této metody, ale 
stále se jí nedaří uskutečnit, jak bylo slibováno. 

 T. L.  a jak vnímáte bIm?

M. V.  Jako vystudovaný projektant pozemních 
staveb považuji BIM za  přelomovou metodu 
srovnatelnou s přechodem od rýsovacích prken 
ke stolnímu počítači. celý koncept od přípravy, 
projekci až po  následnou správu bude neoce-
nitelný, i když vstupní náklady budou násobně 
vyšší oproti standardní dokumentaci. Je tedy 
zřejmé, že nastavení metodiky, společného 
jazyka a  dalších důležitých kroků pro úspěšné 
zavedení je běh na  dlouhou trať a  je potřeba 
je pečlivě připravit. Pomyslné světlo na  konci 
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Situace, test návrhu  
na náměstí Míru v Brně. 


